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Suchej únor
Na  14.  února  (tedy  docela  vtipně  zároveň  na  svátek  sv.  Valentýna) 
připadá letos Popeleční středa, začátek postního období. Už 1. února ale 
něco s postem ne docela nepříbuzného začne více než 900 000 lidí všude 
po ČR – akce s názvem „Suchej únor“. Během celého měsíce února si 
„sušiči“ úplně odřeknou alkohol. Proč? 

Někteří si po závěru kalendářního roku, často spojovaného s oslavami 
a večírky chtějí dát pauzu a trochu si vyčistit tělo.

Někteří se chtějí ujistit, že mají konzumaci alkoholu pod kontrolou. 
Někteří  chtějí  podpořit  ty,  kdo s alkoholem mají  problém a snaží se 

s tím něco udělat. 
Někteří to vnímají jako dobrou osvětovou a společensky prospěšnou 

akci,  protože  v České  republice  se  pije  zkrátka  hodně.  Leckdy  dost 
nadmíru.

Letos  se  chystá  už  12.  ročník.  Účastníci  si  mohou  pořídit  obdobu 
adventního kalendáře – čajový kalendář s bylinkovým čajem na každý 
den letošního 29denního února, připraveno je i spoustu doprovodných 
akcí. 

Suchej únor je iniciativa, která je mi hodně sympatická. Třeba i tím, že 
klidně  i  docela  necírkevním  „sušičům“  přibližuje  něco  z naší  vlastní 
postní zkušenosti. Vícekrát jsem zažila, že sdílení důvodů proč? otevřelo 
zajímavý rozhovor o postu, jeho místě v duchovním životě, a nakonec 
i o křesťanství jako takovém. 
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A to,  že se alespoň jeden měsíc  v roce v naší  společnosti  pije  méně, 
myslím taky není  k zahození.  Pokud to  vnímáte  podobně,  můžete  se 
k „sušičům“ připojit. Nebo je třeba podpořit modlitbou, pro leckoho není 
snadné čelit pobídkám okolí k pití a vymykat se, pro leckoho je nezvyk 
i přemýšlet, co si vlastně v hospodě dát, když ne pivo. 

Hezký (suchý) únor,
Saša Jacobea

Výtah z jednání staršovstva 4.1.2024
• ohlédnutí za svátečním obdobím

• oslovování farářek před a po bohoslužbách – není vhodné, zejména 
závažné osobní rozhovory je třeba předem dohodnout

• zkušební bohoslužby budoucí výpomocné kazatelky 17.3.2024

• představení nového uspořádání liturgického prostoru (Hanuš Härtel) 
a diskuse o něm

• diskuse o (nejen) nedělních sbírkách – vedle stávajících košíčků bude 
umístěna označená kasička na stěnu nad zpěvníky

• příprava sborového oběda 11.2. spojeného s oslavou 100. narozenin 
s. Bedrunkové

• zrušení sborových setkání po dobu účasti obou farářek na farářském 
kurzu 22.-26.1.

• souhlas s krátkodobým studijním volnem M. Trgalové 7.-21.3.

• termíny celocírkevních sbírek: 21.1. pro KS, 18.2. na tisk, 10.3. postní 
sbírka Diakonie

• schválen účel sbírky NŠ pro příští období – dar pro školu Diakonie 
Praha

• příprava nového fungování skupiny „pomoc“ místo dosavadní 
podoby Křesťanské služby

• schváleno místo konání letošní sborové dovolené: Davos

• poděkování manželům Henychovým za zakoupení kávovaru, 
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informace o jeho provozu, podmínky jeho využití (v neděli bude káva 
zdarma, ve všední dny za 10 Kč), péče o něj se mimo prázdninového 
období ujme E. Henychová. Překapávaná káva se o nedělích bude 
nadále vařit.

• oživit odposlech v kuchyňce a do sluchátek, napřed zjistit okruh 
uživatelů

• nutno řešit odvětrání rohové skříňky za stolem Páně

Příští  řádná  porada  staršovstva:  1.2.2024  v  19:00  hod.,  své  případné 
podněty  adresujte,  prosím,  Saše  Jacobea  či  Janu  Maškovi  (ideálně 
e-mailem).

K práci presbyterů a kurátora
V listopadu  budeme  opět  volit  polovinu  presbyterů  a  všechny 

náhradníky  staršovstva.  Následně  proběhne  volba  kurátora.  Lze 
očekávat, že v letošním roce se staršovstvo znatelně omladí a že do něj 
bude kandidovat větší počet příslušníků mladší generace. I proto je dobré 
si připomenout, jaké jsou hlavní úkoly presbyterů a kurátora sboru.

Českobratrská církev evangelická je presbyterní církví, nikoli kněžskou. 
Církev  se  z lidské  stránky  buduje  zdola  a  stojí  na  aktivních  členech 
farních sborů.  Těmi samozřejmě nejsou jen presbyteři,  ale právě jejich 
práce je již od novozákonních dob podstatná. Vzrůstá zvláště v dnešní 
době, kdy v církvi probíhají dalekosáhlé změny a kdy lze očekávat úbytek 
kazatelských míst.

Formálně, staršovstvo je něčím jako správní radou sboru. Skutečnost, 
že sbor je navenek zastoupen svými statutárními zástupci,  tj.  v našem 
případě  farářkou  a  kurátorem,  neznamená,  že  tito  dva  rozhodují.  To 
přísluší  celému  staršovstvu,  ve  kterém  mají  hlasy  faráře  a  kurátora 
stejnou váhu, jako ostatních presbyterů. V běžné praxi se ale rozumí samo 
sebou,  že  o  drobnostech  rozhodují  statutáři,  ať  už  společně  nebo 
jednotlivě.

Ačkoli církevní řády stanovují pro volbu staršího řadu spíše formálních 
podmínek,  z praxe  plyne,  že  presbyter  má  být  členům  svého  sboru 

3



známý a důvěryhodný, předpokládáme také osobní zbožnost  a zájem 
o církev, který zahrnuje též sousední sbory i sbor povšechný.

Staršovstvo  jako  kolektivní  orgán nese  odpovědnost  za  život  sboru 
v plném rozsahu, tedy v první řadě za život duchovní, i když tato role 
presbyterů bývá mnohdy odsouvána na vedlejší kolej. Presbyteři, stejně 
jako  kazatelé,  mají  společnou  odpovědnost  a  společný  zájem  na 
zvěstování  evangelia  ve  svém  sboru,  posléze  i  navenek.  Vztah  mezi 
staršovstvem a kazatelem má být bratrský a partnerský, což zejména platí 
pro kurátora sboru. Presbyteři, v našem případě i náhradníci staršovstva, 
se také aktivně podílejí na bohoslužbách (čtením, modlitbou, ohláškami, 
spoluúčastí při vysluhování).

Vedlo odpovědnosti za svůj sbor mají staršovstva nezastupitelnou roli 
v životě celé církve. Na jedné straně, funkce presbytera je podmínkou pro 
činnost  ve  vyšších  církevních  orgánech,  ať  již  jde  o  konvent  nebo 
seniorátní výbor na seniorátní úrovni, nebo v rámci povšechného sboru 
o synod,  případně  synodní  radu.  Na  druhé  straně  synod  předkládá 
staršovstvům  k vyjádření  všechny  zásadní  otázky  církve.  Toto  tzv. 
„kolečko“ při úpravách církevních řádů je sice poněkud těžkopádné, ale 
poskytuje ochranu před neuváženými, byť dobře myšlenými změnami.

Jednou  za  čas  je  staršovstvo  postaveno  před  klíčový  úkol  najít 
a připravit  volbu nového kazatele.  Volbu sice koná celý sbor (členové 
s hlasovacím právem),  ale  na staršovstvu leží  povinnost  s kandidátem 
dojednat  jeho  povolací  listinu,  dohodu  o  bydlení  apod.  Obvykle 
i staršovstvo ze svého středu pověřuje užší skupinu, která se intenzivněji 
zabývá vyhledáváním a jednáním.

Vraťme  se  zpět  k úloze  staršovstva  jakožto  „správní  rady“  sboru. 
K funkci presbytera přirozeně patří aktivní účast nejen na životě sboru, 
ale i na jednáních staršovstva. Každý presbyter nese odpovědnost za jeho 
práci i za úroveň jednání, odpovídající církevním řádům. Je vhodné, aby 
každý presbyter měl určenou specifickou oblast své odpovědnosti podle 
svých  obdarování,  To  samozřejmě  nevylučuje,  aby  o  určité  oblasti 
sborového života nepečovali nečlenové staršovstva. Vedle volených členů 
staršovstva jsou jeho členy automaticky také kazatelé, v našem případě 
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obě naše farářky.  U laických členů je  hned na první schůzi  po volbě 
staršovstva zvolen kurátor. Ten je, jak již výše řečeno, spolu s farářem 
oficiálním zástupcem sboru navenek. V dejvickém staršovstvu, i mimo 
něj,  máme  řadu  dalších  speciálních  pověření,  která  jsou  každoročně 
připomínána  ve  výroční  zprávě  ve  sborovém  časopise.  Proto  je  zde 
nebudeme vyjmenovávat.

Staršovstvo  jako  celek,  nejen  tedy  jeho  členové  se  tím  fakticky 
zabývající,  je  odpovědné  za  účelné  hospodaření  sboru  a  za  jeho 
přehlednou evidenci.  Tedy nejen za vlastní  finance,  ale  i  za vykonání 
a řádné  odvedení  všech  celocírkevních  sbírek,  za  správu  sborového 
majetku, za účelnost nákupů a vhodnost případných darů apod.

Práci  staršovstev  upravují  církevní  řády,  které  jsou  v aktualizované 
podobě  dostupné  na  webu  ústředí  resp.  evangnetu 
(evangnet.cz/cce/czr/index.html).  Vedle  Církevního  zřízení  to  jsou 
především  Řád  o  správě  církve,  Jednací  a  volební  řád  a  Řád 
o hospodaření církve, ale okrajově i některé další. 

V kompetenci staršovstva je přijímat do církve nové členy, případně jim 
propůjčovat členství ve sboru, pokud jsou formálně v jiné církvi.  Mezi 
základní  povinnosti  staršovstva  patří  mj.  vedení  sborového  archivu, 
kartotéky členů a  seznamu členů s hlasovacím právem, který  je  třeba 
aktualizovat  začátkem  každého  roku  a  včas  před  každým  sborovým 
shromážděním.  Připomeňme,  že  pro  zařazení  na  tento  seznam  je 
podmínkou účast na životu sboru, včetně finanční spoluúčasti na jeho 
nákladech.  V minulosti  si  různé  sbory  stanovovaly  různé  podmínky. 
V Dejvicích  jsme je  měli  celkem benevolentní:  jakákoliv platba během 
dvou  posledních  let  a  aspoň  občasná  účast  na  bohoslužbách. 
V současnosti církevní řády stanovují nutnost zaplatit v předchozím roce 
salár,  třebaže  bez  určení  jeho  výše.  Je  tedy  starostí  staršovstva  na  to 
dohlédnout.

Nedílnou starostí celého staršovstva je péče o řádné vedení bohoslužeb, 
o  pastýřskou  službu,  o  budování  společenství  sboru,  o  vzdělávání 
kazatelů i laiků, výchovu dětí a konfirmandů, případně podle možnosti 
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i o  vyučování  náboženství  na  místních  školách.  Patří  k tomu i  starost 
o cvičení  církevní  hudby,  o  varhaníky a  učitele  nedělní  školy  a  jejich 
vzdělávání.

Staršovstvo  se  schází  k pravidelným  měsíčním  schůzkám.  V našem 
sboru  se  stalo  zvykem,  že  vedle  12  presbyterů  se  jich  zúčastňují 
i náhradníci. Nehlasují, ale mají poradní hlas. Pokud některý z presbyterů 
ukončí svou činnost, nastoupí na jeho místo první náhradník v pořadí.

Staršovstvo ze svého středu (z laiků) volí  kurátora a místokurátora. 
Podle rozhodnutí staršovstva řídí jeho schůze jeden ze statutárů, tedy 
buď farářka nebo kurátor. V našem případě to je farářka,  na přípravě 
schůzí  se  však  podílejí  obě  farářky  společně  s kurátorem  a  sborovou 
sestrou. 

Funkce kurátora není v církevních řádech příliš specifikována. Do velké 
míry  závisí  na  zvyklostech  toho  kterého  sboru  a  na  samotné  osobě 
kurátora  a  jeho  obdarování.  Není  pochyb,  že  především  by  měl  být 
spolupracovníkem,  pravou  rukou  a  oporou  faráře.  Od  roku  2023 
k povinnostem  kurátora  patří,  vedle  obecného  podpisového  práva 
a disposičního práva k bankovním účtům, také autorizace evidenčního 
a hospodářského  dotazníku  za  uplynulý  rok  (do  konce  února,  resp. 
března), ať už se podílí na jejich přípravě nebo ne. Je vhodné, aby byl 
pravidelným verifikátorem zápisů ze schůzí staršovstva. Správně by měl 
signovat  všechny účetní  doklady,  pokud k tomu staršovstvo nepověří 
někoho jiného (náš případ). Podobně by měl pečovat o datovou schránku 
apod., i tím může být pověřen kdokoliv jiný za staršovstva. Kurátor by 
zpravidla měl koncipovat výroční zprávu pro výroční shromáždění a pro 
seniorát, jedná se ovšem o zprávu staršovstva, nikoli jen kurátora nebo 
faráře.

Jaké je  současná dejvická praxe,  která  se  pochopitelně může měnit. 
Kurátor  zpravidla  autorizuje  bankovní  příkazy  zadávané  br.  T. 
Černohorským a má na starost praktické sledování termínového účtu. 
Provádí  hrubou  úpravu  zápisů  ze  schůzí  staršovstva,  kterým  dává 
definitivní podobu s. farářka S. Jacobea. Koordinuje a fyzicky vyplňuje 
evidenční dotazník, ve spolupráci s oběma farářkami a sborovou sestrou. 
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(V mnoha sborech  si  raději  dělají  faráři  sami.)  Ti  všichni  se  společně 
podílejí  na  výroční  zprávě,  zveřejňované  ve  sborovém  časopise. 
Hospodářský dotazník jen kontroluje,  zpracovává jej  br.  Černohorský. 
Prozatím má na starost vedení sborové kartotéky a vytváření potřebných 
seznamů. A je k disposici, je-li potřeba.

Na  závěr  připomeňme  samozřejmou  věc,  že  presbyteři,  včetně 
kurátora,  by  pokud  možno  měli  být  příkladnými  členy  sboru  jak 
zbožností,  tak osobním životem,  řídit  se  církevními řády i  všeobecně 
přijímanými  zásadami  dobrého  chování,  a  bratrským/sesterským 
vztahem ke všem ostatním členům sboru.

Jan Mašek     

Přání k vstupu do druhého století

Málokdy je  příležitost  oslavit  s nějakým členem nebo členkou našeho 
sboru  kulaté  výročí  s trojmístným  číslem.  Proto  máme  opravdu 
obrovskou radost, že 18. února oslaví své sté narozeniny paní doktorka 
Světla Bedrunková. Již na Masopustní neděli pak plánujeme vyjádření 
vděčnosti  za její  život při společném obědě ve sboru i s dcerou sestry 
Světly, s jejími vnuky a širší rodinou. Sestra Světla naplňuje obsah svého 
jména  celý  život  svou  optimistickou  povahou,  přemýšlivostí 
a odhodláním vnášet světlo do temných míst a těžko řešitelných situací. 
Podle  svých  slov  také  zažívá  stálou  ochranu  shůry.  Je  potěšením 
poslouchat její dobrodružná vyprávění o dětství ve Frýdku a ve Zlatníku 
pod Lysou horou, kde byl její tatínek učitelem. Ve frýdeckém sboru ČCE 
byla  pokřtěna  a  konfirmována.  Přežila  několik  smrtelných  nemocí 
(i svébytné způsoby léčby jako pití petroleje na záškrt) a i později, když 
působila 5 let jako lékařka v Tunisu, zažila mnoho zdraví ohrožujících 
situací.  Právě  vědomí  lidské  křehkosti,  sociální  nouze  mnohých  lidí 
a potřeba pomáhat ji přivedly až do služeb prvního prezidenta nezávislé 
Tuniské  republiky  Habíba  Burgiby.  V této  africké  zemi  prováděla 
v sedmdesátých  letech  osvětu  o  možnostech  plánování  rodičovství 
a pomáhala  v oblasti  gynekologie  a  porodnictví  místním  ženám.  Po 
návratu do Prahy zůstala v oboru až do zaslouženého důchodu (více se 
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dočtete v únorovém Souterrainu 2022 
na našem novém webu). Náš sbor je 
její  další  rodinou  více  jak  deset 
posledních  let,  kdy  po  manželově 
smrti na pozvání souseda navázala na 
své  evangelické  kořeny  a  začala  do 
našeho sboru docházet. Sestra Světla 
žije také kulturou, s oblibou zajde na 
koncert  do  Rudolfina,  na  Klub 
poznávání  ve  sboru,  ráda  čte.  Je 
vděčná,  že  je  stále  soběstačná  a  její 
krásně  upravený  byt  je  vlídným 

místem k společnému posezení a naslouchání dobrodružstvím dlouhého 
a  dobře  naplňovaného  života.  Sestro  Světlo,  srdečně  Vám  i  nadále 
přejeme Boží požehnání, stálé vědomí Božího doprovázení, pevné zdraví 
a stálou radost ze života! Jsme vděčni, že vás mezi sebou máme!

Za celý sbor Magdaléna Trgalová, farářka 

Jak žijeme: 
sestra Věra Syrovátková

Sestra  Syrovátková  se  loni  v říjnu  dožila  
krásných osmdesátých narozenin. Když jsme se  
konečně  domluvily  na  termínu  mé  návštěvy,  
bylo už po Novém roce, 11. ledna, ale v jejím 
domě  v obývacím  pokoji  stál  pořád  krásně  
vyzdobený  vánoční  stromek.  U  čaje,  dortíků  
a vánočního stromku se hezky povídalo.

Mohla  byste  prosím  stručně  zhodnotit 
Vašich osmdesát let života?
Nemám  co  bilancovat,  můj  život  se  dá 
shrnout do pár hesel. Pro mne samotnou je 

překvapením, že mne osmdesátiny nijak nezměnily a život pokračuje dál 
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ve svých kolejích. Žila jsem obyčejný život naplněný prací, péčí o rodinu 
a pomoci  bližním.  Pracovala  jsem  nejprve  ve  Státní  bance  na  úseku 
financování státních lesů a po revoluci na centrále Komerční banky.

Z jaké rodiny pocházíte?
Pocházím z Malšovic u Hradce Králové (nyní už součást Hradce Králové) 
z evangelické rodiny. Byli jsme čtyři sourozenci velice rychle po sobě. Já 
jsem byla nejstarší a moje nejmladší sestra Vlasta se narodila stejný den 
jako já – 7. října za pět let. Během těch pěti let se našim rodičům narodily 
čtyři  děti.  Byla  jsem  pyšná,  že  jiné  holčičky  dostávaly  panenky  jako 
hračky a já měla panenku živou, ráda jsem o ní pečovala. 

Náš rodný dům – byla to stará chalupa ze dřeva a nahozeného rákosu. 
Pro vodu jsme chodili k sousedům přes ulici. Záchod byl venku na dvoře. 
Topilo se pouze v kuchyni v „piliňáku“. Příprava náplní do něho patřila 
k dětským  povinnostem.  Dřevěným  tloukem  jsme  udusávali  piliny, 
abychom z nich vytlačili co nejvíc vzduchu. V ložnicích se netopilo, celé 
dětství jsme měli „studený odchov“.

Zato jsme měli v chlévě krávu, tele, kozu a prasátko. Po dvoře běhaly 
slepice  a  husy.  Dodnes obdivuji  maminku a  nechápu,  jak to  všechno 
zvládala.  S námi  žila  také  babička,  která  pomáhala  s domácností 
a pracovala do pozdních let svého života. Často vzpomínám, jak v době 
odpočinku seděla nad Biblí.  Protože její život byl těžší a složitější  než 
maminčin, a ten byl velmi náročný, prožila jsem ten svůj s pocitem jak se 
mám, a pomáhalo mi to zvládat všechny životní trable. 

Jaké bylo Vaše dětství?
Od  dětství  jsme  museli  pomáhat.  Tatínek  v poměrně  mladém  věku 
prodělal  několik  mozkových  příhod,  které  postihovaly  jeho  některé 
funkce, až se v padesáti letech stal plně invalidním. A tak jsem se naučila 
sekat kosou, dojit krávu, telit krávu a celý podzim jsme se sestrou trávily 
na  pastvě.  Přesto  na své  dětství  ve  velké  rodině  vzpomínám jako na 
prosluněné období plné smíchu a dětských radostí.  Pamatuji  si,  jak se 
tatínek ptal maminky: „Proč se ty holky pořád tak smějou?“ A maminka 
mu odpověděla: „Protože mají nos mezi očima.“ 
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Každou neděli jsme navštěvovali bohoslužby v Hradci Králové – asi tři 
kilometry pěšky za každého počasí podél řeky Orlice. 

Kazatelem byl tehdy pan farář Pellar, což byl respekt budící člověk, 
velice  vzdělaný,  s nádherným  zvučným  hlasem.  V padesátých  letech 
minulého  století  byl  královéhradecký  sbor  živý  a  aktivní.  Měl  svůj 
pěvecký sbor,  jezdilo  se  pravidelně  na výlety,  staršovstvo každoročně 
jezdilo  do  Nízkých  Tater.  Na konfirmaci  v roce  1957  nás  bylo  kolem 
čtyřiceti. Podobné počty byly v té době pravidelně každý rok. 

Bohužel neumím přesně určit rok, kdy přišel do sboru vikářovat Daniel 
Henych.  Předpokládám,  že  to  bylo  jeho  první  místo  po  absolvování 
Evangelické teologické fakulty. Moji rodiče si ho velmi oblíbili pro jeho 
skromnost a opravdovost, ale i pan vikář měl naši rodinu rád a často 
chodil k nám na návštěvu. 

Kde jste studovala a jak se vyvíjel Váš další život?
Studovala  jsem  na  Vysoké  škole  zemědělské,  na  Fakultě  provozně 
ekonomické  v Suchdole.  Po  ukončení  studia  jsem  se  vrátila  domů, 
protože bylo potřeba pečovat o plně invalidního tatínka a také se starat 
o domácnost. S tím vším jsem mamince pomáhala. 

Sestra a bratr emigrovali do zahraničí v letech 1969 a 1970. 
Když tatínek v r.  1972 zemřel,  bylo mi téměř 30  let.  Všechny moje 

spolužačky už byly vdané a měly děti. V sedmdesátých a osmdesátých 
letech se běžně děvčata vdávala kolem dvaceti.  Tato hranice se časem 
hodně posunula. Tehdy jsem měla pocit, že děti nejspíš už mít nebudu.

Osud ale chtěl jinak. Jak jste se seznámila s manželem a jaký byl váš další 
život?
Když jsem se náhodně v autobuse při cestě na školení do Prahy seznámila 
s Břeťou a později se ukázalo, že je vdovec a má dva syny - Břetislava 13 
let a Jiřího 8 let – oba nemocné, vyhodnotila jsem si to tak, že je to můj 
životní úkol od Pána Boha těmto dětem vytvořit úplný domov. Život ale 
pro mne přichystal jinou cestu. Ke dvěma chlapcům přibyla dvě děvčata, 
narozená v roce 1975 - Petra a 1980 - Jana. Tak postupně vznikala velká 
početná rodina, jako ta moje původní v Malšovicích. 
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Břeťova  první  manželka  byla  katolička,  i  chlapci  byli  křtěni 
v katolickém kostele.

Po  nastěhování  do  Prahy  jsem  hledala  sbor,  ve  kterém  bychom 
zakotvili. Začali jsme chodit do Střešovic. Jednoho dne zaklepal na naše 
dveře bytu na Červeném Vrchu pan farář Henych. Už se nedozvím, jak 
mě objevil, ale byla to šťastná návštěva a bylo rozhodnuto. Od té doby 
naše rodina patří do dejvického sboru. 

Do Hradce Králové jsme pravidelně jezdili za maminkou, teď už jen na 
chalupu. Kostel v Hradci byl a je pro mne magnetem nejen proto, že mi 
připomíná dobu mého dětství, ale i proto, že v jeho kanceláři visí veliký 
obraz staršovstva z let 1950 – 1965 včetně mého tatínka a strýčka, v čele 
s panem  farářem  Pellarem.  To  dělá  mému  srdíčku  obrovskou  radost 
a pocit, že tatínek je tam stále přítomen.

Můžete říct něco o Vašem manželovi?
Můj manžel byl velmi pracovitý, zodpovědný a vzdělaný člověk. Přesto, 
že se živil hlavou, učil na VŠ elektrotechnické a ten obor miloval, postavil 
vlastníma rukama řadový dům. Každému příchozímu s hrdostí sděloval: 
„Tady mně nikdo cihlu nepoložil.“ Vytvořil skvělé podmínky pro rozvoj 
celé  rodiny.  Peníze  nebyly,  a  tak  nezbývalo  nic  jiného,  než  vlastní 
nasazení, jak se říká „tah na branku“ a dobrá vůle. Byly to náročné roky. 

Podařilo se nám vytvořit velikou rodinu čítající 17 lidí, která se často 
schází a pomáhá si navzájem. 

V říjnu 2021 manžel onemocněl, pečovala jsem o něj s pomocí rodiny 
do jeho poslední chvíle (nechtěl do nemocnice). Ta náročná fáze nemoci 
trvala  čtvrt  roku.  Tehdy jsem si  sáhla  na  dno.  Zemřel  dva  dny před 
Vánocemi ve věku 86 let. Už dva roky leží na hřbitově u Sv. Matěje, což 
bylo jeho poslední přání. 

Břeťa a jeho um mi velice chybí. Potěšuje mě jen, že by měl z nás radost.

Jak žijete teď?
Po smrti  manžela  bydlí  tady se mnou mladší  dcera  Jana s rodinou – 
manželem a dvěma vnuky. Jiří 8 let a Alenka 3 roky. Pořád něco dělám. 
Chodím cvičit,  mám dvě zahrádky, jednu u domu a druhou původní 
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v Hradci  Malšovicích  u  chalupy,  vařím,  pomáhám  dceři.  Rodina  mě 
potřebuje a mě to těší.

Co byste řekla závěrem?
Co mám vždy na paměti  a považuji  za důležité,  je  umění radovat se 
z maličkostí a z každého dne. Tatínek tomu říkal „krása všedního dne.“

Děkuji za rozhovor.
Zapsala: Naděžda Sleziaková

Vánoční dárek? Zážitek!

Školní děti dostaly letos od sboru netradiční vánoční dárek – společný 
zážitek.  V neděli  21.  ledna  po  bohoslužbách  vyrazily  spolu  s oběma 
farářkami  na  lasergame.  Dvě  skupinky  po  sedmi  „bojovnících“  se 
postupně vystřídaly ve speciálně upraveném a spoře osvětleném prostoru 
se spoustou výklenků, okének a dělicích příček. Každý hráč měl na sobě 
vestu, která zaznamenává počet zásahů, a v ruce zbraň, se kterou střílel 
světelným paprskem proti  dalším hráčům.  Zbraň zaznamenává počet 
výstřelů, úspěšných zásahů, přesnost míření i frekvenci. Přesný záznam 
o aktivitě  hráčů na konci  hry přinese obsluha.  Nejúspěšnější  byli  Bart 
a Ofka  Trgalovi,  farářky  byly  se  svým  skóre  zhruba  v polovině 
výsledkových listin.
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A po divoké honičce v temném prostoru? Pizza k obědu! Šunková je 
prý nejlepší…

Děkujeme sboru  za  dárek,  který  nám umožnil  společně  strávit  kus 
neděle, vyřádit se a zkusit něco nového – víc než polovina z nás zkoušela 
lasergame poprvé.

Saša Jacobea 

Vděčnost

...aneb několik myšlenek, které zazněly na toto téma při zamýšlení X-cátníků ve  
sboru 9.1.2024, jako vždy druhé úterý v měsíci od 19 hodin.

Vděčnost....  vnitřní  pocit  spojený s  díkem za  něco,  co  jsme dostali. 
V Bibli je opakovaně psáno „buďte vděčni“- tedy uvědomujte si, že jste 
dostali věci, na které jste neměli NÁROK.

Věci běžné bereme jako samozřejmé, ale nemusejí být. Komu za ně být 
vděční – jistě Bohu, např. že jsme se narodili, a to zrovna sem, kde není 
hlad a je materiálně dobře, že jsme zdraví...., ale také lidem: předkům že 
měli vůli a vytrvalost, že se o nás starali a starají,  stejně tak přátelům 
a všeobecně různým lidem.

Vděčnost i za vztah s Bohem - víru (víme, že zrovna v Česku není 
samozřejmé).
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Vděčnost je spojena s radostí, ale není jí podmíněna. I ve smutku lze mít 
vděčnost.

Vděčnost i za to, že jsme uchránění od něčeho (např. nezahynuli jsme 
při střelbě na Filozofické fakultě, ani nikdo z našich přátel).

Projevy vděčnosti...navenek především slovy díků.  Všeobecně je  asi 
snaha člověka vyrovnávat to, co s vděčností přijal - že bude i on vstřícné 
dělat něco „navíc“. Ale není automatické. Očekávají lidé za své skutky 
vděčnost? Mnohdy asi ano – a jistě je podpoří v dalších dobrých skutcích, 
když se jejích projevů dočkají.

Nejste-li  šťastní,  začněte nejprve být vděční...  a stanete se šťastným. 
Vděčnost  je  protipólem  negativního  vnímání  světa,  negativních 
myšlenek.

Přijmout  i  to,  že  ne  za  vše  pociťuji  vděčnost,  není  to  chyba  nebo 
zavrženíhodné.  Vyžadování  vděčnosti  od  druhých  může  být 
problematické (sirotčinec - Oliver Twist).

Společenský zvyk děkovat – a jeho vyžadování po dětech - je spojen 
s vděčností ... byť až časem děti pochopí obsah toho, co slovem „děkuji“ je 
vyjádřeno: „vděčnost za nesamozřejmé, co jsem dostal“.

I dospělý člověk si až třeba s odstupem let uvědomí, že má být lidem za 
co vděčný, a dříve si to neuvědomoval (babička vařila výborné obědy, 
když jsme měli přijet, dělala krásné zdobené dorty k narozeninám, rodiče 
se starali ve všech myslitelných věcech, …)

Děti odkoukávají od rodičů vše (leccos) – ukazovat jim a říkat, za co 
jsem rád a za co pociťuji vděčnost – že to není samozřejmé.

Závěr: Uvědomujme si, že jsme dostali a dostáváme mnoho dobrého 
a buďme  za  to  vděčni  Bohu  i  lidem,  protože  to  není  samozřejmé. 
A mluvíce, vyzvedávejme to.

Účastník setkání Xcátníků -  Karel Řežábek

14



Nový kávovar

Milí přátelé,

ve sboru se objevil nový kávovar, který je Vám všem k dispozici.

Kávovar  je  přenosný,  proto  umístění i  provoz  berte  zatím  jako 
zkušební.

Vedle přístroje je zalaminovaný stručný návod, podle kterého můžete 
při přípravě kávy postupovat. Základní nastavení (je třeba zmáčknout 
srdíčko)  bude  na  jeden  nebo  dva  šálky,  které  se  ve  sboru  na  kávu 
nejčastěji  používají.  Kávovar  mají  na  starosti  Henychovi,  případné 
problémy hlaste prosím jim.

V kuchyňce  v  jedné  ze  zásuvek  je  sešitek  s  podrobným  návodem, 
záruční list a tablety na čistění. 

Protože  příprava  kávy  v  kávovaru  trvá  nějakou  dobu,  bude  po 
bohoslužbách  připravena  i  káva  překapávaná,  kávovar  bude  pouze 
doplňkem.  Časem  určitě  dokážeme  podle  zkušenosti  obě  možnosti 
zkoordinovat.  Do kávovaru je  třeba  dolévat  vodu (vedle  je  připraven 
skleněný džbán na vodu) a vyhazovat odpad (do rovněž připravené černé 
odpadní  nádoby).  (Neboť  kávová  sedlina  je  výborným  hnojivem,  je 
možné  se  domluvit  a  odpad z  kávovaru  odebírat.)  Prosíme kávovou 
službu,  aby  po  bohoslužbách  s  těmito  činnostmi  v  případě  potřeby 
pomohla.

Byli bychom rádi, kdyby pro nás  byla káva drobnou radostí  a mohli 
jsme  si  ji  vychutnávat  po  bohoslužbách  zdarma.  Kávovar  můžete 
samozřejmě používat i při sborových aktivitách během týdne. V takovém 
případě budeme vděčni za váš drobný příspěvek (10 korun) do sborové 
pokladničky. 

Eva Henychová
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Senior taxi

Informace o možnosti využití levného taxi pro seniory s bydlištěm na 
Praze 6 (zkopírováno z internetu)

Senioři starší 75 let a lidé s handicapem mohou žádat o průkaz, který je 
bude opravňovat k využití taxi na území Prahy 6. Ten získají po registraci 
na odboru sociálních věcí, číslo dveří 208, a to vždy v pondělí a ve středu 
od 8 do 18 hodin.

Pro  každého  zaregistrovaného  uživatele  připadá  50  jízd  ročně za 
kalendářní rok, tedy přibližně čtyři jízdy měsíčně, případně poměrná část 
při registraci během roku. Maximální doba čekání na dohodnutém místě 
pro vyzvednutí oprávněné osoby je deset minut. Je třeba objednávat jízdy 
předem.

Senior taxi funguje v pracovní dny od 7.30 do 15.30 hodin, telefonické 
objednávky  přijímá  provozovatel  prostřednictvím  svého  dispečinku 
v pracovní dny od 7 do 18.30 hodin.

Co k vydání průkazu senioři potřebují?
Občanský  průkaz  pro  ověření  věku  a  trvalého  bydliště  a  lidé 

s handicapem navíc také průkaz ZTP nebo ZTP/P. Pokud se na radnici 
sami nedostanete,  registraci  za  vás  mohou vyřídit  rodinní  příslušníci. 
I oni  musejí  přinést  váš  občanský průkaz,  případně ZTP nebo ZTP/P 
průkaz. Další informace získáte na telefonních číslech 220 189 645, 220 189 
622 nebo 220 189 613.  Spolu se senior taxi  průkazem také na odboru 
sociálních věcí dostanete kontakt na dispečinky.

Při objednávání taxi dispečink nejprve provede identifikaci volajícího, 
tedy ověří vydaný průkaz a jeho číslo. Následně se bude snažit volajícímu 
vyjít  maximálně  vstříc  ohledně  termínu  a  času  jízdy.  Senior  taxi 
průkazem se budete identifikovat i při nástupu do auta.

V rámci městské části Praha 6 jsou určena tato cílová místa:

• Zdravotnická zařízení  v  Praze  6  –  ÚVN,  LDN, všechny polikliniky 
a ordinace v jednotlivých objektech
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• FN Motol

• Nemocnice Na Homolce

• Lékárny

• Úřad městské části Praha 6

• Pobočky České pošty

• Úřad práce, pracoviště nepojistných sociálních dávek

• Denní  stacionář  pro  seniory  v  Domově  svatého  K.  Boromejského 
a v Horizontu Suchdol

Jak senior taxi využívat?

• Při volání na linku dispečinku proběhne prvotní identifikace, ověření, 
zda má volající vydaný průkaz s přiděleným číslem. Při nástupu do 
vozidla  Senior  taxi  proběhne  další  identifikace,  je  tedy  nutné  mít 
průkaz u sebe.

• Objednávky doporučujeme provádět s předstihem, i 14 dní dopředu.

• Rušení objednávek je nutné nahlásit na dispečink minimálně 24 hodin 
předem. 

• Maximální doba čekání na dohodnutém místě pro vyzvednutí je  10 
minut.

• Jedna  jízda  stojí  50  Kč  (jedná  se  např.  o  jízdu z  domova  k  lékaři, 
zpáteční cesta se počítá jako druhá jízda).

• Každá  oprávněná  osoba  může  využít  50  jízd  v  kalendářním  roce 
(případně  poměrnou část  při  registraci  během  roku).  Průměrem  to 
vychází na 4 jízdy měsíčně.

• V  případě  potřeby  je  možné  vzít  si  s  sebou  doprovod,  který  jede 
zdarma. 

• Vozidlo může převézt chodítko či skládací invalidní vozík. 
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Alois Volkman (1937 - 2024)
V polovině  prosince  jsem byla  součástí  vánočního koncertu  v  kostele 
Církve československé husitské ve Wuchterlově ulici. Farářem tu je Lukáš 
Volkman. Známe se z dejvické mládeže.  Ještě když náš sbor sídlil  na 
adrese Wuchterlova (Kujbyševova) 1, byli jsme s „čechoslováky“ sousedy. 
Lukášova maminka Hana byla evangelička, otec z CČSH a jejich dvě děti, 
Lukáš a  Adéla,  chodívaly  také k nám do mládeže.  Adéla  byla  u nás 
i konfirmovaná (spolu s P. Geierem, P. Hlavsou, E. Světlíkovou, F. Susou 
a Š. Nadrchalem).

Pro mne byl velmi silný zážitek, když jsem se teď v prosinci setkala 
s Lukášovým otcem, MUDr Aloisem Volkmanem, kterého - na vozíku - 
přivezl na koncert jeho syn. Dlouho jsem o něm neslyšela, a tak jsem se 
domnívala, že už asi nežije. Teď najednou tu byl - a pro mě to byl jakýsi 
„přidaný čas“, „přidané setkání“.  

Pan dr. Volkman býval v našem dejvickém evangelickém sboru častým 
hostem, ať už na setkání mládeže, ve třicátnících či jinde. A vždycky to byl 
nezapomenutelný večer. Tento syn československého faráře z Hané se stal 
lékařem  (jeho  vzorem  byl  Albert  Schweitzer).  Sám  měl  pohybový 
hendikep po prodělané dětské obrně. Zároveň se věnoval literární tvorbě. 
Jeho básnický jazyk dokázal na malé ploše vyjádřit neotřelým způsobem 
ty nejhlubší myšlenky:

VESMÍR
Vesmír je nepředstavitelný
věčný strom poznání.
Ale vejít ve smír
s bližním svým
ovocem je poznání.

(To je věc, MF 1987)

ZE SMUTEČNÍHO OZNÁMENÍ 
MÉ ŽENY († 2005)
Jednou se proměníme ve vzpomínku.
Ty v mou, já v tvoji?
A naše jedno jediné
bude dvojí.

Jednou se proměníme ve vzpomínku.
Buď jen já v tvou
anebo ty v moji...
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Bylas mým snem
mým vyplněným přáním
bylas mou živou přítomností...
Teď výhledem jsi mého času
osiřele ústícího do věčnosti.…

(In memoriam, ed. Via facta, 2010)

Každá mince má dvě strany.
I proradné Jidášovy stříbrňáky
nezvoní jen v kapsách
ale po věžích
do všech stran
v z k ř í š e n í.

(Znovuzrození, CČSH 1982)

Každé takové literární setkání s MUDr. Volkmanem bývalo vždycky 
silným zážitkem a jeho básnické sbírky jsme si půjčovali, četli a vždycky 
se těšili,  až  spatří  světlo  světa  sbírka nová.  A každé Vánoce rozesílal 
dr. Volkman své básnické novoročenky.

I teď v prosinci, když jsem mohla neočekávaně s MUDr. Volkmanem 
hovořit, jsem od něj dostala novoročenku se čtyřmi básněmi. Při příštím 
setkání  jsem  mu  chtěla  darovat  pěvecké  CD  s  Biblickými  písněmi. 
Rozloučili  jsme se a popřáli  si  požehnané Vánoce a nový rok.  -  Alois 
Volkman zemřel 5. ledna 2024.

ROZDÍL

Život je nejcennější dar -

přitakáváme bez rozdílu.

Jen si tak denně připadat

obdarováni!

A ne obtíženi. 
(PF 2024, Alois Volkman)

  
Lydie Härtelová
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Kalendář na únor 2024
Bohoslužby 9:30

odkaz na on-line 
vysílání najdete zde:
dejvice.evangnet.cz/
line-vysilani  

4.2.
11.2.
18.2.
25.2.
3.3.

VP

VP, 1. postní

VP

S. Jacobea
M. Trgalová, rodinné
S. Jacobea
S. Jacobea, Naši pěvci
M. Trgalová, výroční sborové shromáždění

Přímý odkaz na YouTube kanál ČCE Praha – Dejvice:  

youtube.com/channel/UCw6RIL-UOfsQl2tI8Ik-_Fw  

Náboženství děti
(5 - 11)
Mládež (13+)

pátek 15:30-16:30

čtvrtek 18:30-20:00

Křesťan. služba neděle 11.2. po bohoslužbách

Děti + rodiče čtvrtky 1.2. a 15.2. 9:30-11:00

X-cátníci úterý 13.2. v 19:00 téma: komunikace

Naši pěvci středy 18:30-20:30 (kromě 28.2.), zpívání při bohoslužbách 25.2.

Zpívání
Diakonie Stodůlky

pátky 9:15-10:15

Obcování bude dohodnuto (info: A. Bohatová)

Biblická hodina úterý 15:30-16:30 téma: list Galatským

Klub poznávání čtvrtek 8. 2. v 9:30 téma: faráři v díle Jane Austenové

Staršovstvo 1.2. v 19:00

Ostatní neděle 11.2. sborový oběd
středa 14.2. modlitební setkání na Popeleční středu

Uzávěrka příštího čísla Souterrainu je v neděli 18. 02. 2024.
Číslo vyjde 25. 02. 2024. 

SOUTERRAIN - sborový zpravodaj. Založen v Dejvicích v dubnu 1992. Až na výjimky vychází pravidelně poslední neděli předcházejícího 
měsíce.  Adresa  redakce:  Mgr.  Eva  Henychová,  Radčina  12,  161  00  Praha  6  –  Liboc,  tel.:  730  196  658,  henychova@atlas.cz
Adresa sboru: Farní sbor ČCE v Praze - Dejvicích, Dr. Z. Wintra 15, 160 00 Praha 6, tel.:  737 517 413 (Saša Jacobea), tel.: 777 213 718 
(Magdaléna Trgalová), tel.: 739 246 347 (Marta Študentová), http://dejvice.evangnet.cz, dejvice@evangnet.cz  

Bankovní spojení: č. ú. 2400319773/2010, var. symboly: salár =101, Jeronýmova jednota =102, personální fond=103

⁂
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